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SIGMACHYSTÁ VSTUP DO JARA

ACOPRODEJ? Již v sobotu vstoupí SigmaOlomouc do jarní fáze FORTUNA:LIGY. Ráda by se
poprala o evropské poháry, zároveň však vedení řeší zájem investiční skupiny Blue Crow
Sports o klub. V jaké fázi jsou jednání? I o tommluví v rozhovoru sportovní ředitel Sigmy Olo-
mouc Ladislav Minář. (muz), foto: Deník/Ivan Němeček více čtěte na straně 16

Které školy
jsou v kraji
nejlepší
u přijímaček?
Údaje společnosti Cermat
napoví, které základní ško-
ly mají nejvyšší úspěšnost.

ZPRAVODAJOVÉ DENÍKU

Olomoucký kraj –Deník
získal zajímavá data z Cer-
matu a prijimacky.ai, která
prozrazují, z jakých základ-
ních škol na Olomoucku
zvládají žáci nejlépe přijímací
testy na střední školy.
A pozor -pro řadu rodičů z

regionu tomůže být překva-
pivé zjištění. Údaje jsou z let
2017 až 2023 a týkají se přijí-
maček zmatematiky a čes-
kého jazyka na čtyřletá stu-
dia.

V okrese Olomouc žebříčku
vévodí dvě školy. Fakultní
základní škole v Hálkově uli-
ci v Olomouci a Základní a
mateřská škola v Nákle. Čím
to je, že jsou školy tak úspěš-
né? Obě žákůmnabízejí pří-
pravu na přijímací zkoušky z
českého jazyka amatemati-
ky. Žáky podporují v účasti
na olympiádách a soutěžích a
pořádají pro ně podobné ak-
tivity také v rámci svých škol.
Jsou rovněž v kontaktu s
úspěšnými absolventy,
mnozí z nich se na svou „zá-
kladku“ rádi vracejí a sdílejí
s bývalými pedagogy své
studijní úspěchy.
pokračování na straně 3
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Otevřou obchvat
Chromče. Zrychlí
cestu do hor,
uleví šesti obcím
Region –Důležitý úsek sil-
nice se dnes ráno otevře na
Šumpersku. Stavbaři dokon-
čili obchvat Chromče. Řidi-
čům z Olomoucka se zkrátí
cesta do západní části Jese-
níků, Králického Sněžníku a
Polska. Klidnější život budou
mít díky nižší dopravě oby-
vatelé šesti vesnic.
„Přeložka silnice I/11 je

čtyřkilometrový úsek, který
prochází mimo zastavěné
území. Navazuje na nedávno
zprovozněný obchvat Blu-
dova. Obě stavby zásadně
uleví obcím, kterými tato
komunikace procházela a po
které projelo denně až pat-
náct tisíc aut,“ řekl náměstek
ministra dopravy Václav
Bernard. Součástí stavby je
pět mostů a nová křižovatka
u Chromče se silnicí druhé
třídy od Rovenska a původní
„jedničkou“ od Bludova, kte-
rá se stala rovněž silnicí dru-
hé třídy. „Stavba doplňuje
kostru dopravních staveb v
oblasti Šumperska. Řeší
nejen obchvat Bludova, ale i
dalších obcí. Této oblasti to
velmi pomůže,“ konstatoval
šéf Ředitelství silnic a dálnic
RadekMátl.
Nový obchvat odvede do-

pravu z celkem šesti obcí.
Asi největší úlevu zažijí

obyvatelé Chromče. „Obec
byla zatížena dopravou velmi
intenzivně. Vede přes ni sil-
nice, po níž si zkracují cestu
všichni, kdo to znají, a jedou
z Brna nebo z Olomouce na
Hradec, případně Hanušovi-
ce. Do Bludova k zámku nejel
nikdo,“ řekl starosta Chrom-
če František Brdečka. (pek)

Jennifer Lopez vydá hudební novinku, čas nazrál i na písně Lenky Filipové / strana 9

Žena viní lékaře ze ztráty ledviny, nemocnice postup hájí
ANDREACERQUEIROVÁ

V
roce 2015 šla Vratislava
H. do kolínské nemocni-
ce na běžnou gynekolo-
gickou operaci. „Při ní mi
ale omylem prořízli mo-

čovod. Po třech týdnech jsem skon-
čila s bolestmi a zánětem na tamní
urologii, aby lékaři problém napra-
vili. To se ale bohužel nestalo, špat-
ným postupemmi poškodili zdraví
mnohem víc, s trvalými následky,“
řekla Deníku.
Už tehdy žádala o plastikumočo-

vodu, respektive vyříznutí kousku,

který byl zúžený, a následné sešití.
„Primář Jan Jandejsek ale operaci
nepovolil. Pouzemi čtyřikrát
zavedli stent (prostředek
umístěný v těle k udržení
průchodnosti zúžené či
uzavřené trubicové
struktury – pozn. red.),“
uvedla.
Poté podstoupila CT

vyšetření. „Jelikož primář
nenašel kámen v ledvině,
plastikumočovodu opět nepo-
volil. Tentokrát ani stent. Čtyři mě-
síce jsemměla bolesti, zúženýmo-
čovod semi uzavřel, moč se hroma-

dila v ledvině, která semi nenávrat-
ně zničila,“ vylíčila.

MUSELA PODSTOUPIT
JEDENÁCTOPERACÍ
Ledviny přitomměla vždy
zdravé. „Musela jsem
podstoupit nefrostomii
(zdravotníci jí prořízli kůži
na zádech a do ledviny za-
vedli hadičku – pozn. red.).
Po propuštění měmanžel za

pár dnůmusel se zánětem do
nemocnice opět dovézt. Až třetí
nefrostomie se lékařům povedla,“
sdělila.

Postupně podstoupila jedenáct
operací. „Plastikumočovodumi pri-
mář povolil téměř po dvou letech od
mé první žádosti,“ popsala. Ledvina jí
ale v té době už téměř nefungovala
a nakonec ji jiný lékař roboticky od-
stranil, hrozil jí totiž zánět a sepse.
Pacientka později podala trestní

oznámení. „Policistkami ale řekla, že
je to zbytečné. Potémi zaslali dopis,
že to odložili, protože pachatel je ne-
známý,“ řekla. Na nemocnici proto
podala žalobu a vymáhá po ní od-
škodné. Deníku poskytla souhlas ze-
ptat se na její postup.

pokračování na straně 4
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KDYŽ MLUVIT, TAK JEN PRAVDU
Vzpomínku na herečku Janu Hlaváčovou najdete uvnitř magazínu ŽENY ZDARMA

Z DOMOVA

Jurečka sloučí čtyři
dávky do jedné.
Kdo získá a kdo
ostrouhá

strana 4

TÉMA

Většina Čechů euro určitě
odmítá. I kdyby byly
podmínky jeho přijetí
ekonomicky velmi výhodné

strana 8

ROZHOVOR

PsychoterapeutMichal Kolář: Školní
agresoři nebývají psychopati,
ale normální děti

strana 5

SLEDUJTE NAWEBU

Více informací k tématu
nawww.denik.cz

Italský chléb chudých: výbornou
focacciu zvládne i začátečník

14,90
21,33� 30%

Více z akční nabídky 
najdete na str. 13

Nabídka platí od 8. 2. do 14. 2. 2024.

EIDAM BONI

uzený, 
30 % tuku v s.,
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Zaujalo vás na
webech Deníku
↖ Výstava Věry Kovářové v přerovské galerii

potrvá déle
→ www.prerovsky.denik.cz

↖ Po ztracenémmuži v Jeseníkách pátraly
desítky lidí. Dopadlo to dobře

→ www.sumpersky.denik.cz

Krátce z regionu
OLOMOUCKÝdeník www.olomoucky.denik.cz

Sál svaté Kláry nyní
zkrášlují restaurátoři

Olomouc –Doslova od podlahy až po strop je nyní
kompletně zaplněný lešením historický sál svaté
Kláry, který Vlastivědnémuzeum v Olomouci vy-
užívá jako atraktivní výstavní prostor. Loni na
podzim jej uzavřela oprava popraskané klenby,
nyní už původní malby procházejí odborným zá-
sahem restaurátorů.
Řemeslníci se do sálu svaté Kláry nastěhovali na

podzim kvůli narušené klenbě. „Trhliny se bohu-
žel rozšiřovaly a začala také opadávat omítka,
rychle se však našlo řešení. Stavební úpravy a vý-
malby už jsou hotové. Aktuálně zde ve výšce asi
dvaceti metrů pracují restaurátoři, kteří vracejí
krásu původnímmalbám,“ sdělil Petr Vlček, ve-
doucí provozu Vlastivědnéhomuzea Olomouc.
Návštěvníci by se do sálu o rozloze přes 400

metrů čtverečníchměli znovu podívat na podzim,
kdy zde bude zpřístupněna výstava palných zbra-
ní. V loňském roce si tu výstavu s názvemDětský
svět prohlédlo přes třináct tisíc lidí. (mak)

Snímky: Deník/Magda Vránová

PŘEROVSKÝdeník www.prerovsky.denik.cz

Z obchodů zmizelo
oblečení za tři tisíce
Hranice –Doplnit nové kousky do šatníku chtěl
zřejmě osmadvacetiletý zloděj z Ostravy, který
v úterý odpoledne navštívil dvě prodejny v hra-
nickém nákupním centru. Nijak se neostýchal a
vybavil se oblečením na jarní sezonu.
„Muž nejprve v jedné prodejně odcizil pánské

kalhoty a bundu, a poté odešel bez placení do
druhé. Jeho pozornosti ani tentokrát neunikly
regály s oblečením – ukradl rifle, tepláky amiki-
nu. Celkem tak způsobil škodu za 3 tisíce korun,“
popsal krajský policejní mluvčí Libor Hejtman.
Zloděj s kradenými věcmi daleko neutekl –

známou firmu totiž zastavili bezprostředně po
činu preventisté Městského úřadu v Hranicích,
kteří případ oznámili policistům.
„Muž se krádeže dopustil i přesto, že byl za

stejný čin v posledních třech letech odsouzen,“
uzavřel mluvčí. (pu)

Které školy jsou v kraji
nejlepší u přijímaček?

pokračování ze strany 1
Do Fakultní základní školy

Hálkova v Olomouci v sou-
časné době chodí 510 dětí, dvě
třídy devátého ročníku na-
vštěvuje celkem 38 žáků.
„Dětem s přípravou na při-

jímací zkoušky pomáháme,
žákům devátých ročníků na-
bízíme systematickou přípra-
vu. Mohou jednou týdně do-
cházet namatematiku a jed-
nou týdně na češtinu. Je to
formou kroužku, který probí-
há nad rámec běžné výuky a
je zdarma,“ sdělila ředitelka
školy Anna Zlámalová.
Úspěch žáků v přijímacím

řízení podle ní tkví také v tom,
že je škola podporuje po celou
dobu školní docházky. „Ně-
kolikrát ročně pořádáme pro-
jektové dny, kde si rozvíjejí
všechny dovednosti. Děti
podporujeme v účasti na Lo-
gické olympiádě a dalších
olympiádách a organizujeme
podobné aktivity také v rámci
školy. Velmi důležitá je rovněž
podpora čtenářské gramot-
nosti. Máme skvělé kantory,
kteří se rádi vzdělávají a vý-
borně odvádějí svoji práci,“
vyzdvihla ředitelka Fakultní
základní školy Hálkova v Olo-
mouci.
Škola je v kontaktu s

úspěšnými absolventy díky
tradičnímu a velmi oblíbené-
mu vánočnímu jarmarku,
který si mnozí z nich nene-
chají ujít.
„Moc nás těší, že se k nám

každoročně vracejí. Naši žáci
jsou úspěšní při studiu na
prestižních středních a vyso-
kých školách a to i v zahraničí.
Máme například bývalého
žáka na Univerzitě v
Cambridge. Jsmemoc rádi,
když za námi přijdou, podělí
se o svoje studijní úspěchy a
poděkují za to, jak dobře jsme
je na další studia připravili,“
dodala závěrem Anna Zláma-
lová.
Na druhémmístě žebříčku

figuruje v češtině i matemati-
ce Základní a mateřská škola v
Nákle na Olomoucku, kam

chodí celkem 219 dětí. Tamní
devítku teď navštěvuje 24 žá-
ků. Také tato škola žákům
devátého ročníku nabízí pra-
videlnou přípravu zmatema-
tiky a českého jazyka, která
probíhá od září až do termínu
přijímacích zkoušek na střed-
ní školy.
„Zájem o toto bezplatné

doučování je opravdu značný.
Deváťáci si také dělají zku-
šební testy, my pak výsledky
průběžně posíláme rodičům.
Děti samozřejmě podporuje-
me v účasti na soutěžích a
olympiádách. Jeden ze žáků
devátého ročníku se nedávno
účastnil olympiády v dějepisu
a postoupil do krajského ko-
la,“ popsal ředitel Jiří Peřina.
Od absolventů nákelské

základní školy mají tamní
pedagogové velmi pozitivní
ohlasy. „Když napříkladmají
na střední škole ředitelské
volno, využijí je často k tomu,
že se za námi přijdou podívat
a to i do výuky. Dokonce ně-
kdy v hodinách našim stáva-
jícím žákům dávají pozitivní
zpětnou vazbu, což nás
všechnymoc těší,“ Jiří Peřina.

Nejúspěšnější základní
školy v okrese Olomouc při
přijímačkách žáků na střední
školu:
MATEMATIKA:
Fakultní základní škola

Olomouc, Hálkova 4 – 55,65
Základní škola a mateřská

škola Náklo – 53,33
Základní škola svaté Voršily

Olomouc – 53,28
Základní škola a mateřská

škola Pňovice – 50,93
Základní škola Olomouc,

Stupkova 16 – 50,67

ČESKÝ JAZYK:
Fakultní základní škola

Olomouc, Hálkova 4 – 65,41
Základní škola a mateřská

škola Náklo – 65,30
Základní škola svaté Voršily

Olomouc – 65,23
Základní škola Olomouc,

Stupkova 16 – 63,42
Základní a mateřská škola

Dub nadMoravou – 62,46

Na Prostějovsku je nejú-
spěšnější v obou předmětech
Masarykova jubilejní základní
škola z Horního Štěpánova.
Podle tamní ředitelky je zá-
kladem důslednost a příprava.
„Na naší škole se jedná o

dlouhodobý proces. Je to vý-
sledek poctivé práce naší paní
učitelky českého jazyka a pa-
na učitele matematiky. Dětem
se věnujeme důsledně od
první až do deváté třídy,“
prozradila recept dlouholetá
ředitelka školy v Horním Ště-
pánově Pavla Popková s tím,
že oba zmínění učitelé působí
ve školství dvacet let. Ona sa-
ma vede úspěšnou školu od
roku 2002.
„Je pro nás výhoda, že jsme

menší škola a všichni se zná-
me. Chodí k nám pouze děti z
Horního Štěpánova amíst-
ních částí Pohory a Nové Sady.
Děti, které jsme učili a studují
na středních školách, se k
nám vrací a tímmotivují své
následníky,“ říká ředitelka.
Výhodou je také osobní kon-
takt s rodiči.
„Žijeme na vesnici, známe

se amáme na sebe telefony. V
případě, že je nějaký problém,

neleníme a spojíme se s rodi-
či,“ uzavírá Pavla Popková a
zmiňuje i v tomto ohledu po-
třebu důslednosti.
Masarykovu jubilejní ZŠ v

západní části Prostějovska
navštěvuje celkem 78 dětí. Na
druhém stupni je to 46 žáků,
první stupeň jichmá 32.

Nejúspěšnější základní
školy v okrese Prostějov při
přijímačkách žáků na střední
školu:
MATEMATIKA:
Masarykova jubilejní ZŠ a

MŠ Horní Štěpánov 56,65 %
Cyrilometodějské gymná-

zium, ZŠ a MŠ v Prostějově
48,67 %
ZŠ Zdeny Kaprálové a MŠ

Vrbátky 46,68 %
ZŠ aMŠ Ptení 45,04 %
ZŠ aMŠ T. G. Masaryka Bro-

dek u Konice 44,31 %

ČESKÝ JAZYK:
Masarykova jubilejní ZŠ a

MŠ Horní Štěpánov 67,29 %
Cyrilometodějské gymná-

zium, ZŠ a MŠ v Prostějově
62,58 %
ZŠ aMŠ T. G. Masaryka Bro-

dek u Konice 60,98 %
ZŠ aMŠ Čelechovice na Ha-

né 58,53 %
ZŠ aMŠ Ptení 45,04 % 57,70

%

Na Šumpersku se v nejlepší
pětici v obou předmětech
umístila základní škola Šu-
mavská ze Šumperku, na Je-
senicku to jsou základky z
České Vsi, Jeseníku a Vápenné.
Co za úspěchem jejich žáků
stojí?
„Jednoznačně je to perso-

nální obsazení školy a dlou-
hodobá práce. Žáky si pipláme
od prvního stupně. Jednotné
působení všech vyučujících a
systém nastavený ve školním
vzdělávací programu vyústí
na druhém stupni. Ale je to i v
atmosféře školy, kdy neřeší-
memnoho výchovných pro-
blémů, spíše záležitosti pro-
spěchové. Jak žáci, tak učitelé
táhneme za jeden provaz,“
zauvažoval ředitel Základní
školy Šumavská v Šumperku
Viktor Verner.
Ředitele základní školy v

České Vsi FilipaWorma vý-
sledky statistik potěšily. „Jsme
běžná základní škola. Máme
děti čekskoveské, spádové ze
Supíkovic, Písečné a Jeseníku.
Nemáme jiný vzorek dětí než
ostatní školy,“ řekl.
Matematice a češtině na

škole věnují u deváťáků nad-
standardní přípravu v rámci
doučování. „V některých roč-
nících se přidávaly půlené
hodiny. Na jednu hodinu týd-
ně jsme dokázali třídy rozpů-
lit, takže měli intenzivnější
přípravu. Už jedenáct let pou-
žíváme Hejnéhomatematiku.
Jeden rok jsme udělali čtyř-
denní svaťák, kdy žáci měli v
rozvrhu jenmatematiku a
češtinu. Tímto jsme jim chtěli
pomoci,“ popsal FilipWorm.

Nejúspěšnější základní
školy v okrese Šumperk při
přijímačkách žáků na střední
školu:
ČESKÝ JAZYK:
ZŠ Dubicko 62,44%
ZŠ Hrabišín 61,21%
ZŠ 8. května Šumperk

60,79%

ZŠ Vodní Mohelnice 59,55%
ZŠ Šumavská Šumperk

59,40%

MATEMATIKA:
ZŠ NovýMalín 48,74%
ZŠ Šumavská, Šumperk

48,54%
ZŠ Karla staršího ze Žerotí-

na, Bludov 45,66%
ZŠ Školská, Zábřeh 45,11%
ZŠ Vodní, Mohelnice

44,70%

Nejúspěšnější základní
školy v okrese Jeseník při
přijímačkách žáků na střední
školu:
ČESKÝ JAZYK:
ZŠ Lipová-lázně 56,97%
ZŠ Supíkovice 54,07%
ZŠ Česká Ves 53,51%
ZŠ Vápenná 52,85%
ZŠ Jeseník 51,85%

MATEMATIKA:
ZŠ Česká Ves 38,40%
ZŠ Žulová 37,96%
ZŠ Zlaté Hory 36,65%
ZŠ Jeseník 35,04%
ZŠ Vápenná 34,40%

Žebříčku na Přerovsku vé-
vodí dvě školy – zatímco v
případěmatematiky je favo-
ritem ZŠ aMŠ Soběchleby, v
českém jazyce bodovala ZŠ a
MŠ Šromotovo v Hranicích.
„Na přijímací zkoušky se s

žáky intenzivně připravuje-
me. Důležitá je ale jejichmo-
tivace a snaha,“ shodují se.
Pro někoho je možná překva-
pivým zjištěním fakt, že v
první pětce nejúspěšnějších, a
to jak vmatematice, tak v
českém jazyce, jsou na Pře-
rovsku dvě venkovské školy:
Základní a mateřská škola v
Soběchlebech a základka v
Dřevohosticích.
„Jsem velice rád a pro

spoustu rodičů to asi bude
překvapení. Mnozí totiž před-
pokládají, že na velkéměstské
škole je to lepší. Žáky na přijí-
mací zkoušky připravujeme
dlouho dopředu amnozí na-
vštěvují i přípravné kurzy na
středních školách,“ shrnul ře-
ditel soběchlebské školy Josef
Hájek.
Žebříčku nejúspěšnějších

škol v češtině vévodí ZŠ a MŠ
Šromotovo v Hranicích. Co je
za jejím úspěchem? „Myslím,
že je to kombinace žáků, kteří
mají vůli se vzdělávat a mají
to vysoko ve svém žebříčku
hodnot, a velmi dobré práce
učitelů,“ zhodnotil ředitel Ra-
domír Habermann.

Nejúspěšnější základní
školy v okrese Přerov při při-
jímačkách žáků devátých tříd
na střední školu:
MATEMATIKA:

ZŠ a MŠ Soběchleby 55,22%
ZŠ aMŠ Brodek u Přerova

43,49%
ZŠ aMŠ Struhlovsko, Hra-

nice 43,04%
ZŠ Dřevohostice 42,55%
ZŠ Velká Dlážka, Přerov

42,22%

ČESKÝ JAZYK:
ZŠ a MŠ Šromotovo, Hranice

60,82%
ZŠ Dřevohostice 60,71%
ZŠ aMŠ Osek nad Bečvou

59,75%
ZŠ Trávník, Přerov 57,86%
ZŠ aMŠ Soběchleby 57,64%.

Jak jsme
vybírali školy?
Co znamenají čísla u škol?

Jde o průměrné procento
správně vyřešených úkolů z
matematiky nebo českého ja-
zyka žáky na dané škole v přijí-
macích testech za posledních
pět let. Číslo 50.00 tedy zna-
mená, že žáci vyřešili v prů-
měru polovinu přijímacího
testu. Do výběru jsme zahrnuli
všechny školy z daného okre-
su, kterémělyminimálně 20
žáků v devátých třídách, kteří
dělali přijímací testy. Kvůli re-
levanci dat jsme se zaměřili
pouze na přijímací zkoušky na
čtyřletá studia (téměř 90 pro-
cent všech) a vynechali jsme
přijímačky na víceletá gymná-
zia. Zdroj: prijimacky.ai a Cermat

Přijímačky
s Deník.cz
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